
هر چند هم�ه از قواي س�ه گانه ت�ا حقوقدانان 
متفق القول هس�تند كه بايد هر طور كه هس�ت 
مشكل قولنامه هاي اموال غيرمنقول كه تبديل 
به يك بحران ش�ده و حتي اعتبار اسناد رسمي 
را زير س�ؤال برده، حل ش�ود، ولي نوع مواجهه 
با آن هنوز محل اشكال است. در حالي كه طرح 
مجلس شوراي اسلامي به دنبال بطلان معاملات 
غيرمنقول با س�ند عادي اس�ت، ولي ش�وراي 
نگهبان اي�ن راهكار را خلاف ش�رع دانس�ته و 
اكنون سرنوشت آن به دس�ت مجمع تشخيص 
مصلحت نظام سپرده شده اس�ت، البته مشكل 
فقط بحث هاي فقه�ي و حقوقي در اين خصوص 
نيست و مش�كلات زيادي هم در راه اجراي اين 
قانون وج�ود دارد ك�ه بايد حل ش�ود. در ادامه 
گفت وگوه�اي بررس�ي اين مس�ئله اين ب�ار به 
س�راغ سيدحس�ن ميرحس�يني، معاون سابق 
س�ازمان ثبت اس�ناد و املاك كش�ور و اس�تاد 
دانشگاه رفته ايم و با او كه تجربه علمي و عملي 
بس�ياري در حوزه ثب�ت دارد، راه�كار موجود 
در اين خصوص را مورد بررس�ي ق�رار داده ايم. 

دليل وضعيت فعلي در نظام ثبتي كشور 
كه به مسئله ضرورت ثبت اسناد عادي 

اموال غيرمنقول منتج شده چيست؟
نظام ثبتي ما  اهدافي دارد و همه تلاش ها بايد براي 
اين باش��د كه اين نظام ثبتي بتواند ب��ه اهدافي كه 
دارد، نائل شود. يكي از اهداف مهم تثبيت مالكيت و 
يكي هم اعتبار بخشيدن به اسناد است. براي اينكه 
نظام ثبتي ما به هر حال به اين هدف نائل شود، در 
قوانين ثبتي كه مربوط به قبل از انقلاب است بايد 
اصلاحاتي صورت پذيرد. اصلاحات اساسي تاكنون 
در قوانين ثبتي انجام نشده يا اگر هم بعد از انقلاب 
اصلاحاتي صورت گرفته خيلي از اين اصلاحات نظام 
ثبتي ما را منحرف كرده  است. يعني يك زماني نظام 
ثبتي ما از سال 1310 با تصويب قانون در اين جهت 
بود كه ما بتواند اطلاعات دقيق و به  روز از تغييرات 
حقوقي و فيزيكي املاك داشته باشد. يعني ما يك 
پايگاه داده اطلاعاتي درباره املاك و اراضي داشته 
باشيم كه به  روز باش��د و لحظه  به  لحظه نظام ثبتي 
ما بتواند به اين اطلاعات دسترس��ي داشته باش��د. 
يكي از مواردي كه مانع مي  شود ما اين نظام جامع 
اطلاعاتي را نداشته باشيم، همين اسناد عادي نقل 
و انتقال املاك است، در رابطه با اين موضوع  بعد از 
انقلاب مواد 147 و 148 قانون ثبت بنا شد به همين 
اسناد اعتبار بدهند؛ در حالي كه نظام ثبتي ما هدف 
ديگري داش��ت؛ مثلًا اگر در جريان ثبت يك ملك 
كسي متقاضي بود و اظهارنامه مي  داد، قانون تعيين 
تكليف كرده بود كه اگ��ر متقاضي بيايد ملكش را با 
سند عادي يا رسمي بفروش��د در مورد هركدام چه 

كاري بايد انجام دهد. 
يعني ما در قوانين ثبت�ي قبل و بعد از 
انقلاب به اسناد عادي اعتبار داده ايم؟

در م��اده 48 قانون ثبت ذكر ش��ده كه اگ��ر اموال 
غيرمنقول تحت شرايطي ثبت نشود، اين اسنادي 
كه تنظيم مي  شود در ادارات پذيرفته نمي  شود. البته 
حقوقدانان هم نظرات مختلفي در مورد اين موضوع 
داشتند. خيلي از حقوقدانان بزرگ معتقد بودند اين 
ماده به معناي اين است كه حتماً بايد براي معاملات 
در دفترخانه سند تنظيم ش��ود و اگر تنظيم نشود، 
اصل معامله باطل است. اين حقوقدانان مي  گفتند 
خصوصاً در م��ورد اموال غيرمنقول ثبت ش��ده در 
زمان معامله، حتماً بايد در دفترخانه س��ند رسمي 
تنظيم ش��ود. اين همان چيزي اس��ت كه در طرح 
اخير دنبال آن هس��تند. مالكيت بايد امن باش��د و 
مني كه با سند رسمي مي  روم يك ملكي را مي  خرم 
مطمئن تر هستم تا اينكه بروم يك سند عادي تنظيم 
كنم. با صحت معاملات با س��ند عادي، زمينه هاي 
كلاهبرداري و معاملات معارض هم ايجاد مي  شود. 
اموال را هم نمي  شود شناسايي كرد؛ يا اينكه وقتي 
سياس��ت گذاري در خص��وص ام��وال غيرمنقول 
مي  خواهيد انجام دهيد، بانك جامع اطلاعاتي نداريد 
و وقتي شما يك بانك اطلاعاتي ملك به  روز و آنلاين 
نداريد در يك لحظه ام��كان دارد ملك به چند نفر 
واگذار شود؛ همانطور كه الان ما در جامعه مي  بينيم، 
بنابراين همه اين پيشينه ها موجب شد كه اين طرح 

را بعد از سال ها مطالعه پيشنهاد دهند. 
خ�ب موض�ع برخ�ي اي�ن اس�ت كه 
بي  اعتباري اسناد عادي، خلاف شرع 

است. 
در پژوهش��گاه ها حقوقدانان راجع ب��ه اين موضوع 
بحث كردند. م��ا مي  گويي��م الان از نظر مصلحت 
جامعه بحث مي  كنيم. مصلح��ت جامعه با توجه به 
اين معايبي كه پيش  آمده اس��ت، اين اس��ت كه از 
س��ند عادي اعتبارزدايي بشود. همانطور كه خيلي 
از كش��ورها آمده اند راهكارهاي مختلف��ي را براي 
اينكه بتوانند آثار زيانبار اس��ناد عادي معاملات را 
كنترل كنند تعريف كرده اند، بعضي از اين اقدامات 
را هم ما مي  توانيم انج��ام دهيم. مانند همين كاري 
كه آمده اند تنظيم س��ند رس��مي را به عنوان ركن 
معامله تلقي كرده  و گفته اند اگر معامله اي به موجب 
سند رسمي تنظيم نشود، معامله باطل است و خود 
سند هم به تبع ابطال معامله اصلًا اعتبار ندارد. در 
مجموع، خيل��ي از افراد معتقدند ك��ه ما مي  توانيم 
راهكارهاي ديگر داشته باشيم و مشوق  هايي بگذاريم 
تا افراد تشويق به معاملات رس��مي و تنظيم سند 

رسمي شوند. 

آيا اي�ن راهكارها مي  تواند مش�كل را 
حل كند؟

نه اعتقاد من اين نيست كه اينها مي  تواند مشكل را 
اساسي حل كند. شما فرضاً ضمانت اجراي كيفري 
مي  گذاريد مانن��د قانون پيش  ف��روش آپارتمان ها 
كه گفته ش��ده پيش ف��رو ش آپارتمان حتم��اً بايد 
به موجب سند رس��مي باش��د، الان آيا واقعاً عمل 
مي  ش��ود؟ نمي  خواهيم قانون فقط روي كاغذ باشد 
و قانون جزو قوانين متروكه باشد. بايد مردم انگيزه 
براي اجراي قوانين هم داش��ته باشند. علاوه بر اين، 
ضمانت اجراي كيفري هم مي  تواند تعداد پرونده هاي 
قضايي را زياد كند، افزايش بي  رويه مجرمان را داشته 
باشيم و زندان هاي ما را پر كند.  در مجموع بر اساس 
مطالعاتي كه انجام شده و نظرات كساني كه سال ها 
مدير و دست  اندركار بوده اند، اين است كه صرف  نظر 
از مباحث فقهي كه جاي بحث دارد و من در مقامي 
نيستم كه در خصوص آن بحث كنم، از نظر مصلحت 
در شرايط فعلي براي برون  رفت از اين معضل حتماً 

بايد راهكاري انديشيده شود. 
با راهكار ابطال سند عادي مشكل حل 

مي  شود؟
اگر مجمع تش��خيص به اين نتيجه برس��د كه نظر 
خيلي از حقوقدانان را تصويب كند و بگويد كه سند 
عادي نه تنها در ادارات اعتب��ار ندارد، بلكه معامله با 
چنين سندي هم باطل است، باز هم جوابگو نيست. 
يعني قانوني مي  شود كه روي كاغذ مي آوريم و بعد 
از چندين سال چون اس��تقبال براي اجرا نمي  شود، 
همانطور كه خيلي از قوانين متروك شده اند، مانند 
آنها اصلًا اجرا نمي  ش��ود، چون زمين��ه اجرايي در 
جامعه ندارند. ما اگر تأكيد روي اين مس��ئله بدون 
لحاظ الزامات داشته باش��يم، قانون متروكه بعدي 
را ش��اهد خواهيم بود و پس از چندين سال مجبور 
مي  شويم از اين مسير منحرف شويم. آن  وقت دوباره 
بايد قوانيني مانن��د م��واد 147 و 148قانون ثبت 
تصويب كنيم و بگوييم بياييد دوباره به اين دارندگان 

اسناد عادي، سند رسمي بدهيد!
ح�الا اي�ن الزام�ات چ�ه چيزهاي�ي 

هستند؟
الزامات زياد هستند، ولي يكي از آنها كاهش مراحل 
نقل و انتقال ملك اس��ت. يعني باي��د كاري كنيم 
كه مردم در كوتاه ترين زمان ممك��ن و با كمترين 
هزينه برون��د دفترخانه و س��ند بزنن��د و اين طور 
نباش��د كه مجبور باش��ند هفت  خان را بگذرند. ما 
الان براي انتقال يك ملك مراحل مختلفي را داريم، 
اس��تعلامات زيادي را باي��د انجام دهي��م كه البته 
مقداري از آنها الان به  صورت برخط انجام مي  شود 
و مقداري مش��كل كم شده اس��ت، ولي باز هم اين 
مش��كلات را داريم. ط��رف مي  گويد م��ن به جاي 
اينكه بروم براي نقل و انتقال هش��ت يا نه مرحله را 
طي كنم، حداقل 30 و 40 روز بايد معطل باش��م تا 
مقدمات معامله را در دفترخانه بتوانم مهيا كنم، از 
ثبت رسمي معامله خودداري مي  كند. در صورتي كه 
در برخي از اين كشورها حداكثر ظرف دو روز و در 
قالب دو مرحله ملك منتقل مي  شود، بنابراين ما بايد 
انتقال املاك را تسهيل كنيم كه مردم انگيزه براي 
اين كار داشته باش��ند. حالا شما در قانون هر كاري 
كه مي  خواهيد انجام دهيد و بگوييد سند غيررسمي 
باطل اس��ت، باز هم مردم به همين اس��ناد عادي 

گرايش پيدا مي  كنند. 
همين الان ف��رض كنيد اگ��ر دفاتر ثبت رس��مي 
معاملات مكلف باشند كه يك نس��خه از معامله به 
اداره ماليات ارسال شود، اداره ماليات مي  تواند وارد 
اين پايگاه داده ش��ده و آنلاين ببيند كه روي ملك 
معامله اي انجام شده و با توجه به ابزارهايي كه دارند 
مطالبات خود را وصول كند. سازمان تأمين اجتماعي 
هم مي  تواند همين كار را انجام دهد. بايد مراحل را 
تا جايي كه مي  توانيم كاهش دهيم كه زمان و هزينه 

كمتر شود. 

الان يكي از مهم ترين مسائلي كه مطرح 
مي  شود اين است كه خيلي از املاك ما 

سند رسمي ندارند. 
بله، مس��ئله بعدي كه مي  خواهم عرض كنم، همين 
اس��ت كه ما براي اينكه اطلاعات به  روز داشته باشيم 
بايد آنلاين اطلاع��ات فيزيكي و حقوق��ي مربوط به 
املاك را هم داشته باش��يم. خب دستگاه هاي موازي 
در رابطه با زمين و اراضي هس��تند. فرض كنيد الان 
ما بخواهيم بررس��ي كنيم كه چندتا نه��اد داريم كه 
در رابطه با اراضي ذي  مدخل و تصميم گير هس��تند. 
خب كميس��يون ها و نهادهاي مختلفي هس��تند كه 
همگي آنها را بايد يكپارچه كنيم يا زيرساخت ها بايد 
به شكلي باشد كه اطلاعات اينها به  روز در يك بانك 
جامع اطلاعاتي متمركز شود تا بتوانيم بدانيم درباره 
فلان ملك مثلًا پروانه صادر ش��ده يا نه. الان در مورد 
پروانه در روستا يك نهادي مسئول است و در شهر هم 
شهرداري ها مسئول هستند. بنابراين بايد سعي كنيم 
يا اين دستگاه هاي موازي را تاجايي كه مي  توانيم كمتر 
كنيم تا در نتيجه تصميم گيري در مورد زمين و اراضي 
متمركز شود؛ يا اينكه زيرس��اختي داشته باشيم كه 
اطلاعات اينها را بتوانيم در نظام جامع اطلاعات مربوط 

به املاك و اراضي به  صورت به  روز داشته باشيم. 
مسئله سوم اين است كه ما متأسفانه نزديك 50 سال 
بعد از انقلاب هنوز نمي  دانيم كه ف��لان قطعه زمين 
وقفي است، موات است، متعلق به منابع طبيعي است 
يا زمين ملي است! ما هنوز نتوانستيم زميني كه زايش 
نمي  كند را تعيين تكليف كنيم. ي��ك قطعه زمين يا 
تفكيك مي  ش��ود و تبديل به چند قطعه مي  ش��ود يا 
تجميع مي  شود و با چندين قطعه به يك قطعه تبديل 
مي  شود. وقتي كه منابع طبيعي نتوانسته زمين  هايي 
را كه دارد، تعيين تكليف كند، وقف هنوز پرونده هاي 
زيادي در مراجع قضايي دارد كه هنوز معلوم نيس��ت 
اين قريه يا نقطه وقفي اس��ت يا نه! وقتي شما اينها را 
تعيين تكليف نكرده  ايد، چگونه مي  خواهيد استعلامات 

را كمتر كنيد؟! همه اينها مدعي هس��تند. حالا اينها 
دستگاه  هايي هستند كه قانوناً مي  توانند مدعي باشند. 
يكس��ري از دستگاه ها هس��تند كه اصلًا قانوناً مدعي 
هم نمي  توانند باش��ند، ولي يك نام��ه مي  آورند روي 
يك زمين مي  گذارند و نقل و انتقال آن را با مش��كل 
روبه رو مي  كنند! الان يك دستگاهي يك نامه، نه حكم 
قطعي از دادگاه، روي پرونده يك زمين مي  گذارد و بعد 
شما كه مي  خواهيد برويد نقل و انتقال انجام بدهيد، 

مي  بينيد كه دستگاه اينجا مدعي است!
قانوناً همين كه يك دس�تگاه روي يك 
زمين مدعي باشد مي  تواند جلوي نقل و 

انتقال را بگيرد؟
نه! بايد رأي قطعي داشته باشد. با يك نامه كه نمي  شود 
جلوي نقل و انتق��ال را گرفت، ام��ا در عمل مواردي 
بوده است كه چون فلان دس��تگاه مي  گويد من اينجا 
احتمالاً حق و حقوقي داشته باشم، جلوي تنظيم سند 
گرفته شده است. ما بايد به اين دستگاه هاي مختلفي 
كه صاحب زمين هستند، چه دولتي و چه وقفي و چه 
غير از اينها، يك بازه زمان��ي فرصت بدهيم و بگوييم 
در اين بازه زمان��ي تعيين تكليف كنيد  يا در نهادهاي 
شبه قضايي اين كار را انجام دهيد يا در مراجع قضايي، 
بعد از آن ما فقط نظام جامع ام��لاك را قبول داريم و 

ديگر از شما استعلام نمي  كنيم. 
در مورد قولنامه هاي قبلي بايد چه كاري 

انجام شود؟
در مورد قولنامه ها هم بايد تكليف آنها مشخص شود. 
يعني در يك بازه زماني اينها در نهادهاي شبه قضايي 
تعيين تكليف ش��وند. مثلًا پرونده اي در ثبت، هيئت 
نظارت، شوراي عالي ثبت، كميسيون ماده 12، منابع 
طبيعي يا هر كميس��يون ديگري هست بايد در يك 
فرجه زماني تعيين تكليف شود و اختلافات حل شود. 
الان برخي از اين پرونده هاي وقفي شايد 15 يا 20 سال  
در مراجع قضايي است يا مدتي است در ديوان عدالت 
تعيين تكليف نشده است. اينها بايد تعيين تكليف شود. 
اين قولنامه  هايي كه دست مردم است بالاخره حقوقي 
دارند و حتماً بايد مورد بررس��ي قرار بگيرد. برخي از 
اين مسائل در طرح اخير پيش  بيني شده است و برخي 

ديگر نيز پيش بيني نشده است. 
مس��ئله مهم ديگري كه وجود دارد، اين است كه ما 
بايد يك دادگاه مربوط به اراضي و زمين داشته باشيم. 
دادگاه تخصصي اين نيست كه در يك شعبه دو تا شعبه 
راجع به اراضي بگذارند؛ اين درست نيست. وقتي كه 
مي  گوييم دادگاه اراضي برداشتي كه الان برخي حتي 
در دستگاه قضايي دارند نيز رافع مشكلات نيست، بلكه 
بايد دو تا شعبه اي تأسيس شود كه متصدي آن قضاتي 
باش��ند كه در رابطه با حقوق ثب��ت، اراضي و املاك 
متخصص باشند، تحصيلات، تجربه، دانش و مهارت 
در رسيدگي به اين پرونده ها داشته باشند. چون اين 
مباحث، تخصصي است و هر قاضي نمي  تواند در مسائل 
ثبتي يا اراضي و املاك صاحب  نظر باشد. آنقدر دامنه 
رشته حقوق وسيع است كه شخصي كه مثلًا ليسانس 
يا فوق  ليس��انس در رش��ته حقوق خصوصي يا جزا يا 
بين الملل داشته باشد، هيچ كدام نمي  توانند ادعا كنند 

در زمينه هاي ثبتي صاحب نظر كامل هستند. 
از طرف ديگر نياز اس��ت داده هاي ثبت��ي در رابطه با 
املاك و اراضي از اتقان لازم و كافي برخوردار باش��د؛ 
يعني پايگاه اطلاعات ثبتي ما آنقدر به  روز و جامع باشد 
كه من ذينفع كه مي  خواهم معامل��ه اي انجام بدهم، 
به اين پاي��گاه مراجعه مي  كنم و حتي حاضر هس��تم 
هزينه بدهم تا راجع به اطلاع��ات حقوقي اين ملكي 
كه مي  خواهم بخرم، اطمينان داشته باشم تا بدانم كه 
اين اطلاعات درست اس��ت يا نه؛ نه اينكه اينكه بروم 
براساس اطلاعات خودم معامله اي را انجام دهم و بعد 
از چهار يا پنج سال يك دفعه در سامانه ثنا متوجه شوم 
كه براي من پيام آمده اس��ت دادخواست ابطال سند 
شما را داده  اند! مني كه با حسن نيت معامله كرده  ام چرا 
بايد هزينه وكيل بدهم و ميلياردي براي دادرسي خرج 
كنم تا بتوانم اطلاعاتي كه يك دستگاه حاكميتي به 

من داده را تعيين تكليف كنم؟! من كه تقصيري ندارم، 
دفترخانه استعلام گرفته است تا مشخص شود مالك 
چه كسي اس��ت و من هم براس��اس همين اطلاعات 
معامله را انجام داده  ام، حالا چرا بايد متضرر ش��وم و 
فرضاً يك آقايي يا نهادي پيدا شود و بگويد كه من اين 
را قبلًا با سند عادي خريده  ام؟! اين از معضلات فعلي 

نقل  و  انتقال اموال غيرمنقول در كشور ما است. 
 آي�ا ام�كان بيم�ه معام�لات ام�لاك 

وجود دارد؟
بله همانطوري كه در خيلي از نظام هاي كش��ورهاي 
مختلف انجام مي  شود مي  توانيم اين معاملات را بيمه 
كنيم. در طرح مجل��س هم تا حدودي اين مس��ئله 
پيش  بيني شده است؛ مثلًا ش��ما به استناد اطلاعاتي 
كه در پايگاه اطلاعات��ي نظام ثبت��ي داريد درصدي 
مي  دهيد تا اگر اين معامله درست در نيامد، از آن محل 
بيمه خسارت شما را بدهد. حالا مقداري در مورد اينكه 
محل آن بايد كجا باش��د، بحث وجود دارد و بايد ديد 
خود سازمان ثبت چه راهكاري در اين خصوص دارد. 
ممكن است آنجا، كانون سردفتران يا جاي ديگري اين 
مسئوليت را انجام دهند. به هر حال نبايد همه اينها از 

جيب مردم باشد كه بخواهند خسارت ها را بدهند. 
كاداستر كه مدت  هاست قرار است كامل 

انجام شود به كجا رسيد؟
ما يك قانون جامع حدنگار يا همان كاداستر داريم كه 
در آنجا يكس��ري تحولاتي پيش  بيني شده تا در نظام 
ثبتي ما انجام ش��ود، ولي همانطور ك��ه عرض كردم 
دس��تگاه هاي مختلفي در زمين و اراضي ذي  مدخل 
هستند كه همكاري لازم را با سازمان ثبت نمي  كنند. 
آنها بايد نقش��ه تعيين كنند، ولي نمي  كنند. بنابراين 
اين قانون به رغم اينكه حدود نه س��ال از تصويب آن 
گذشته كامل اجرا نش��ده و اگر آماري بگيرند، معلوم 
مي  شود چند درصد آن اجرا شده است. در هر صورت 
نظام كاداس��تر نظامي اس��ت كه مي  تواند در تثبيت 
حدود خيلي تأثير داشته باشد و خيلي از اين منازعاتي 
كه امروز مردم دارند با كاداستر مي  تواند كاهش پيدا 
كند.  خلاصه حرف من اين اس��ت كه اگر چه نتيجه 
همه مطالعات اين است كه ما نه تنها بايد اسناد عادي را 
بي  اعتبار تلقي كنيم، بلكه درباره آن معامله نيز بايد يك 
حكم قطعي داشته باشيم كه همان بي  اعتباري و بطلان 
است، ولي تنها اين كافي نيست و اين مواردي كه گفته 
شد هم بايد در كنار آن پيش بيني شود و تا زماني كه 
اين زيرس��اخت ها پيش  بيني نش��ود و اين اطلاعات 
جزيره اي به هم وصل نشود، اين مشكل حل نمي  شود. 
متأس��فانه در كش��ور هر كاري كه فرابخشي باشد با 
مشكل روبه رو مي  ش��ود. اكنون هم شما مي  خواهيد 
در مورد يك موضوع ثبتي تح��ول ايجاد كنيد بايد از 
10  تا دستگاه اجازه بگيريد چون همه اينها به نحوي 

ذي مدخل هستند. 
حالا اگر همه جزاير را به هم وصل كرديم 
و رس�يديم ب�ه روزي كه هركس�ي كه 
مي  خواهد معامله ملكي انجام دهد بايد 
بيايد اسناد را رسمي ثبت كند، آيا آنقدر 
دفترخانه داريم كه شايد چندصد هزار 
معامله غيرمنقول س�الانه را ثبت كنيم 
و بعد يك�ي از دلايلي كه م�ردم از ثبت 
رس�مي فراري هس�تند، هزينه هاست، 
آي�ا اي�ن هزينه ها خودش مشكل س�از 

نخواهد بود؟
بله امكان دارد. الان طبق قانوني كه مجلس تصويب 
كرده هر سال سازمان ثبت  تكليف دارد سردفتر بگيرد و 
الان خيلي از اين سردفتران نيز بيكار هستند.  هفته اي 
نيست كه ما تماس��ی از يك س��ردفتر داشته باشيم 
كه مي  خواهد اس��تعفا بده��د، چون هزين��ه اجاره و 
حقوق كارمندان دفاتر به اندازه اي زياد ش��ده كه در 
بعضي از دفاتر مثلًا مي  بينيد كه يك خانم با دخترش 
در حال اداره دفتر هس��تند براي اينك��ه نمي  توانند 
هزينه هاي خ��ود را مديريت كنن��د. الان يك درصد 
كمي از دفاتر هستند كه درآمدهاي بالايي دارند آنها 
هم به لحاظ سابقه و قدمت است.  با تصويب اين قانون 
ما به هيچ وجه مشكلي براي ثبت نداريم و مردم معطل 

دفترخانه نمي  شوند. 
هزينه ها هم دس��ت خود دولت اس��ت، يعني شما يك 
حق التحري��ر مي  دهي��د و يك حق  الثب��ت. حق  الثبت 
را دولت مي  تواند براي تش��ويق م��ردم كاهش دهد و 
حق  التحرير را هم مقايس��ه كنيد با هزينه اي كه طرف 
مي  رود در بنگاه مي  دهد ببينيد چق��در با هم متفاوت 
اس��ت. تازه آن حق التحرير را هم رئي��س قوه مي  تواند 
هر چند سال تغيير دهد، البته آن حق  التحرير هم مثلًا 
15درصدش به دفتريار مي  رس��د، 10 درصد يا همين 
حدود به كارمندان مي  رس��د و همه آن هم به سردفتر 
نمي  رسد.  از طرف ديگر شما نگاه كنيد مي  رويد يك 
زمين كش��اورزي را با س��ند عادي معامله مي  كنيد؛ 
مثلًا زمين هاي برنج كاري شمال 10 دست با قولنامه 
گش��ته و نفر آخر فقط يك برگه دارد و شورا يك مهر 
هم زده اس��ت. حالا دولت مي  توان��د از هركدام از اين 
10دس��ت ماليات نقل  و انتقال بگيرد؟! بنابراين كل 
تخفيفي كه دولت در اينجا مي  دهد به او باز مي  گردد. 
از همه مهم تر اينكه اين معاملات ثبت مي  شود و ما بايد 

منافع عمومي را در نظر بگيريم. 
هدف ثبت تثبي��ت مالكيت و اعتبار دادن به اس��ناد 
است. حالا ثبت بيايد وصولي داشته باشد و بگويد در 
سال اين مقدار مثلًا 200 يا 100 ميليارد درآمد كسب 
كردم، مي  گوييم اين افتخار تو نيست و اگر توانستي 
سندي را دست مردم بدهي كه مردم آرامش و اطمينان 
داشته باشند، مهم است. كسي نمي  آيد روي زميني كه 

مالكيت آن متزلزل است، سرمايه  گذاري كند. 

امنيت املاك نيازمند تغيير در وضع موجود اسناد است
گفت  و  گوي »جوان« با معاون سابق سازمان ثبت درباره وضعيت معاملات اموال غيرمنقول با اسناد عادي و غيرعادي

 شهردار تهران با بيان اينكه تا پايان سال بيش از هزارو400دستگاه 
اتوبوس به شهر تهران اضافه مي شو د، گفت: 500 دستگاه اتوبوس هم 

بازسازي اساسي مي شو د. 
 وزير آموزش و پرورش با بيان اينكه مدرس��ه را جايي كرديم تا همه 
ورزش كنند، گفت: پنج ش��نبه ها و جمعه ها مدارس را باز مي كنيم تا 
پدران و پسران و نيز مادران و دختران به مدارس بروند و ورزش كنند. 
 رئيس كميته امداد امام خميني)ره( از برگزاري جشن خودكفايي 

100 هزار مددجوي كميته امداد در سال جاري خبر داد. 
 معاون توسعه مديريت و منابع وزارت بهداش��ت، درمان و آموزش 
پزش��كي با بيان اينكه ٩3 درصد از مردم تحت پوشش بيمه خدمات 
سلامت قرار دارند، گفت: تورم در حوزه بهداشت و درمان در مقايسه با 

تورم كشور، پايين تر است. 
 رئيس سازمان ورزش شهرداري تهران گفت: ۶٩ مجموعه ورزشي 
غيرفعال و تعطيل در تهران داشتيم كه ۶2 مورد آنها را بازگشايي كرديم 

و مابقي نيز در حال بازگشايي هستند. 
 معاون برنامه ريزي و توس��عه منابع وزارت آموزش و پرورش، از رفع 

مشكل كمبود معلم در مقطع ابتدايي تا پايان هفته آينده خبر داد. 

سجاد آذری
  گزارش  یک

حسین سروقامت

اصغر گلرومفرد از ياران نواب صفوي، خاطراتي از كنگره قدس 
۱۳۳۲ دارد... چه حماسه اي آفريد! 

گفت وگوي نواب با ملك حسين، پادشاه اردن شگرف و شنيدني 
است؛ مغاير با همه گفت وگوهاي ديپلماتيك! 

-  تو از س�لاله پيامبر و پس�رعموي مني! من تاكن�ون با هيچ 
سلطاني ملاقات نكرده  ام. اكنون نيز متأسفم كه ناچار شدم با 
تو ملاقات كنم. با قرآن استخاره كردم و خوب آمد. به ديدارت 
آمدم، شايد به نفع اسلام باشد. پسرعموي عزيزم! از خودت، 
دينت و ملتت خوب نگهداري كن. اسلام بايد به مجد زمان جد  
بزرگوارت حضرت محمد برس�د. محبت خدا و پيامبرش را در 
دل بپذير. از احدي نترس و در نجات فلسطين بكوش. ما و شما 

نسبت به مسلمانان آواره فلسطين مسئوليم. 
آنكه نصيحتت كند، دوستت دارد و آنكه تملقت  گويد، دشمن 

توست! 
بايد دوستان راستگويي داشته باشي كه حق و باطل را در منظر 

تو وارونه جلوه ندهند... 
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دين ستيزي، تلاقي مشترك فمينيسم
اسلامي و شبه جنبش زن، زندگي، آزادي

فمينيسم اسلامی واژه اي است كه از اواخر قرن بيستم شكل گرفت و 
عمدتاً شامل زناني بود كه  با هدف مشخص تساوي طلبي محض ميان 
زن و مرد مي  كوشيدند  با تفسير مجدد دين و آموزه هاي قرآني، رويكرد 
برتر بودن مردان در اس��لام را كه ناش��ي از خوانش غلط دين است، به 
چالش بكشند. در همين راستا، گروهي از فمينيست ها در داخل كشور 
كه در فضاي مذهبي ايران تنفس مي  كنند و به فرهنگ جديد غرب دل 
بس��ته بودند، يكباره به انكار آموزه هاي ديني پرداختند و با طبقاتي يا 
خرافي دانستن اين اعتقادات، مروج ديدگاه هاي ماترياليستي شدند و 
برخي ديگر كه هم به اسلام ايمان داشتند و هم از فرهنگ غرب متأثر 
بودند، ديدگاه اسلامي و قوانين مدني و جزايي جمهوري اسلامي را مورد 
انتقاد قرار دادند. آنان براي خروج از اين بحران هويت دوپاره مسلمان 
يا غربگرا، تفس��ير متون ديني را به گونه اي هماهنگ با فرهنگ جديد 
پيشنهاد كردند. حاصل عملكرد اين گروه در مباحث زنان ديدگاهي را 

پايه نهاد كه در عمل تبديل به دين گريزي و سپس دين  ستيزي شد. 
سال گذشته و به بهانه مرگ مهسا اميني، از همان نخستين تجمعات، 
اولين نشانه هاي دين س��تيزي در ميان جماعت معترض نشان داد كه 
مسير اين جريان به كجا خواهد رفت. كشف حجاب كه نه اعتراض به 
حكومت ايران، بلكه به وضوح مخالفت با احكام الهي اس��ت، در قالب 
مخالفت با جريان مردسالار، چنين نمايانده شد كه اكنون هر زني كه 
در ايران محجبه است، طرفدار حكومت و هر زني كه حجاب برمي دارد، 
زني آزادي خواه است. در همان روزها برخي فعالان فمينيسم اسلامي 
در داخل با دس��تمايه قرار دادن توجه به حقوق زنان، وارد بازي »من 
محجبه  ام اما با حجاب اجباري مخالفم« شدند كه در نهايت رسيدن به 
شكلي از حاكميت اس��ت كه ظاهراً ديني است، اما در واقع هيچ يك از 

احكام ديني در آن اجرا نخواهد شد. 
طرفداران زنان محجبه  كه سال هاست رويكرد فمينيستي را در پيش 
گرفته اند و در حوزه هاي سياس��تي مي  كوش��يدند تا با الحاق ايران به 
كنوانسيون هاي بين المللي، بتوانند فرم هاي تساوي  طلبانه را در قوانين 
ايران بگنجانند، از جريان ب��ه راه افتاده معترض به قوانين اس��لامي، 
نش��ان داد كه اتاق فكر »زن، زندگي، آزادي« به درس��تي مي  داند كه 
پاشنه آشيل همراه س��ازي جريان هاي مذهبي تحصيلكرده با جريان 
معترض كجاست. جايي كه اگر چه فمينيسم اسلامي آن را اصلاح وضع 
موجود مي  داند، اما در پس پ��رده قيافه حق به جانب اصلاحات  طلبي، 
تفكري از مخالفت با قوانين اسلامي وجود دارد كه ناشي از التقاط فكري 
تحصيل علم غربي و عدم درك قواعد ديني اس��ت و به دنبال بهانه اي 

براي بروز خود مي  گردد. 
پس از اظهارات عمومي ليدرهاي علني جريان »زن، زندگي، آزادي«، 
مانند مسي علينژاد، ربع پهلوي، نازنين بنيادي و برخي فراري ها مانند 
علي كريمي، تصوير دروغين »معترض به نظام« از ميان رفت و مشخص 
شد هدف اعتراض، تنها دين است كه حتي دامن دينداران مخالف نظام 
خارج از ايران را نيز مي  گيرد و منجر به حمله به آنها مي  شود، اما نقطه 
تلاقي را با جريان هاي غربگراي داخلي از جمله فمينيست هاي اسلامي 
حفظ مي  كند، يعني همان مخالفت با پدرسالاري ديني كه مي  تواند تنها 
موضع مشترك حفظ اندك شان اين جريان نزد افرادي مثل معصومه 

ابتكار يا شهين مولاوردي باشد. 
فمينيسم اسلامي بيش از آنچه تصور مي  شود در ميان تحصيلكردگان 
و سياستمداران ريشه دوانده، به گونه اي كه حتي در پي دستگيري هاي 
صورت  گرفته اخير در گيلان، فردي مانند س��ميه توحيدلو كه سابقه 
فعاليت در جريان فتنه 88 را دارد، دس��تگيري فعالان مرتبط با خارج 
از ايران را كه مهياي ايجاد آشوب در سالگرد مهسا اميني بودند، مورد 
انتقاد قرار مي  دهد و از آنان با عنوان فعالان حوزه زنان ياد مي  كند. اين 
شكل از حمايت  ها، اگر چه طبع خون  طلب جريان هاي معرض با نظام 
مانند »زن، زندگي، آزادي« را ارضا نمي  كند، اما در جهت كسب وجهه 

عمومي حق به جانب در ميان قشر خاكستري به كار آنها مي  آيد. 
هم افزايي فمينيس��م اس��لامي داخلي با جريان هاي معترض ديني- 
حكومتي صرفاً به اين مقطع ختم نخواهد ش��د و زن به عنوان مسئله 
همواره چالش  برانگيز جهاني، باز هم در سناريوهايي جديد مورد توجه 
قرار خواهد گرفت تا اين جريان خزنده ضد ديني كه در بسياري از مراكز 
علمي و سياسي ريشه دوانده، چه آگاهانه و چه ناآگاهانه بتواند حمايت 

مادي و معنوي خود را پشت فعاليت هاي براندازانه علم كند. 

زينب مواصلي، دكتري جامعه شناسي

محمد سعيد سعيدی|  فارس

اگر چه نتيجه همه مطالعات اين اس�ت كه 
ما نه تنه�ا بايد اس�ناد ع�ادي را بي  اعتبار 
تلق�ي كنيم، بلك�ه درب�اره آن معامله نيز 
بايد ي�ك حكم قطع�ي داشته باش�يم كه 
همان بي  اعتباري و بطلان است، ولي تنها 
اين كافي نيس�ت و اين م�واردي كه گفته 
ش�د هم بايد در كنار آن پيش بيني ش�ود.
تا زمان�ي كه اين زيرس�اخت ها پيش  بيني 
نش�ود و اي�ن اطلاع�ات جزي�ره اي به هم 
وصل نش�ود، اين مش�كل حل نمي  ش�ود


